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Omówienie wyroków KIO sygn. akt KIO 496/23 z dnia 9 marca 2023 oraz  KIO 

1483/20 z dnia 29 lipca 2020. 

 

 Nie zawsze brak formularza ofertowego musi skutkować odrzuceniem 

oferty.  Wykonawca w pewnym postępowaniu złożył formularz cenowy jednak 

zapomniał złożyć formularza ofertowego. Z formularza cenowego wynika cena 

jednostkowa brutto oraz wartość brutto oferty.  Co w takiej sytuacji powinien zrobić 

zamawiający. 

 Warto w tej sprawie przytoczyć poniższe wyroki. 

  

KIO w wyroku z dnia 9 marca 2023 r. (sygn. akt KIO 496/23) wyjaśniła, że „rozumienie 

terminu oferta należy opierać na art. 66 § 1 Kodeksu cywilnego, zgodnie z którym jest 

nią oświadczenie drugiej stronie woli zawarcia umowy, jeżeli określa istotne 

postanowienia tej umowy. Z uwagi na odpłatny charakter zamówień publicznych, 

nieodzownym elementem treści oferty będzie zawsze określenie ceny za jaką 

wykonawca zobowiązuje się wykonać zamawiane świadczenie. W pozostałym 

zakresie to zamawiający określa w specyfikacji wymagany od wykonawcy zakres i 

sposób konkretyzacji oświadczenia woli, który będzie podstawą dla oceny zgodności 

treści złożonej oferty z merytorycznymi wymaganiami opisu przedmiotu zamówienia". 

 KIO w wyroku z dnia 29 lipca 2020 r. (sygn. akt KIO 1483/20) stwierdziła, że „jak 

wynika z art. 56 Kodeksu cywilnego, czynność prawna wywołuje nie tylko skutki w niej 

wyrażone, lecz również te, które wynikają z ustawy, z zasad współżycia społecznego i                                      

z ustalonych zwyczajów. Zatem złożenie oferty w postępowaniu o udzielenie 

zamówienia publicznego również wywołuje skutki, które wynikają nie tylko z jej treści, 

lecz także z ustawy, z zasad współżycia społecznego i z ustalonych zwyczajów, czyli 

ogólnie można powiedzieć: założeń procedury przetargowej. Procedura ta - co 

powszechnie nie jest sporne - zarówno z przepisów, jak i zwyczajów (praktyki) wskazuje, 

że wykonawca musi postępować zgodnie z wymaganiami specyfikacji istotnych 
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warunków zamówienia, w tym złożona oferta musi być z tą specyfikacją zgodna (co 

zostało wyartykułowane w art. 82 ust. 3 ustawy Prawo zamówień publicznych. I choć 

częste jest, że w swoich szczegółach oferty zgodne nie są, to nie budzi wątpliwości, że 

założeniem wykonawców jest złożyć ofertę zgodną z wymaganiami specyfikacji 

istotnych warunków zamówienia, w tym co do sposobu jej sporządzenia, np. sposobu 

obliczenia ceny, że wykonawca, przystępując do przetargu, godzi się na jego warunki, w 

tym postanowienia przyszłej umowy zawarte we wzorze umowy. Wynika to też z 

przepisu art. 70(1) § 4 Kodeksu cywilnego (często powoływanego przy przetargach 

organizowanych w ramach zamówień publicznych): "Organizator od chwili 

udostępnienia warunków, a oferent od chwili złożenia oferty zgodnie z ogłoszeniem 

aukcji albo przetargu są obowiązani postępować zgodnie z postanowieniami ogłoszenia, 

a także warunków aukcji albo przetargu." Z kolei, jeśli wykonawca złoży ofertę, a nie 

zapozna się z warunkami przetargu (postanowieniami specyfikacji istotnych warunków 

zamówienia), to jest to jego wyłączne ryzyko. Tym samym, nawet jeśli dany wykonawca 

nie złoży oświadczeń >>ogólnych<<, przygotowanych przez zamawiającego, to luka ta 

może zostać wypełniona przez ogólne normy postępowania i interpretacji. Poza tym, w 

ocenie Izby, ponieważ nie są to oświadczenia kreowane przez wykonawcę, nie ma tu 

przeszkody formalnej, by zamawiający, chcący mieć klarowną sytuację i oświadczenie 

wykonawcy >>czarno na białym<<, wystąpił w trybie art. 87 ust. 1 ustawy Prawo 

zamówień publicznych czy wykonawca przed złożeniem oferty zapoznał się z treścią 

specyfikacji istotnych warunków zamówienia, a w swojej ofercie zaoferował wykonanie 

przedmiotu zamówienia na warunkach wskazanych w specyfikacji istotnych warunków 

zamówienia oraz obliczył cenę w sposób wymagany w specyfikacji istotnych warunków 

zamówienia i obejmujący wszystkie koszty wykonania zamówienia, a także zamierza 

zawrzeć umowę na warunkach określonych w specyfikacji istotnych warunków 

zamówienia. Trudno bowiem w takim wypadku mówić o zmianie treści oferty czy 
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negocjacjach tej treści z wykonawcą - sam przedmiot oferty oraz żądana cena zostały 

już wcześniej wskazane w formularzu cenowym i się nie zmieniają". 



SPRAWDŹ 
SZKOLENIA

Praktyk w zamówieniach publicznych
od 16 lat. Obecnie pracuje w
jednostce sektora finansów
publicznych. Specjalistka z zakresu
zamówień publicznych nie tylko po
stronie zamawiającego, ale również
wykonawcy.  Z sukcesem prowadziła
również szkolenia z zakresu
zamówień publicznych. Członek
Polskiego Stowarzyszenia Zamówień
Publicznych.

AUTOR PUBLIKACJI
EDYTA PIETRAS

Sprawdź najbliższe szkolenia 
z zamówień publicznych

https://www.apexnet.com.pl/?utm_source=referral_ebook&utm_medium=referral&utm_campaign=referral_ebook_apexibp
https://www.apexnet.com.pl/szkolenia_otwarte/zamowienia-publiczne?utm_source=ebook_ApexNet&utm_medium=ebook&utm_campaign=ebook_ApexNet_Czat
https://www.apexnet.com.pl/szkolenia-otwarte

	omówienie wyroków
	DRUGA STRONA BONJUSU

